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سرمقاله

ابوالحسن داوودی

سرمقاله

از دوره  هـای ابتدایـی جشـنواره فیلـم فجـر، یکـی از دشـواری های برگزارکننـدگان بـرای 
نظم دهـی بـه ایـن رویـداد سـینمایی برنامه ریـزی در مـورد فیلم هـا و زمـان بـه نمایـش 
درآمـدن آنهـا بـود و اگـر در ایـن بخـش از ماجـرا مشـکلی و یـا ناهماهنگی دیده می شـد، 
بی نظمی هایی در اجرا ی جشـنواره هم مشـاهده می شـد. در حقیقت این ماجرا ریشـه 
در شـرایط تولید داشـت، اغلب اوقات نسـخه فیلم ها دیر می رسـیدند  و همین موضوع 
باعث بی نظمی در جشنواره می شد. الان به تبع شرایطی که به وجود آمده، امکانات فنی سرعت و راحتی 
بیشـتری یافته و ازجمله شـرایط حمل و نقل فیلم ها بسـیار آسـان تر شـده است و این مشکلات نیز مرتفع تر 

شـده است. 
سـال ها قبـل حلقه هـای بـزرگ فیلـم بـرای کارهـای فنـی بایـد جابه جـا می شـدند و مراحـل لابراتـوار بسـیار 

پیچیـده بـود و بـه همیـن دلیـل زمـان رسـیدن فیلـم بـه جشـنواره  غالبـا بـا تاخیـر بـود.
اگـر بخواهیـم واقع بینانـه بـه ایـن مسـائل نـگاه کنیـم بایـد بـه ایـن نکتـه توجـه داشـته باشـیم کـه بخشـی از 
دلیل کم شـدن این مشـکلات و نظم اجرایی تا حد زیادی به دلیل بهتر شـدن شـرایط و امکانات و پیشـرفت 
تکنولـوژی اسـت. در حقیقـت چنـدان هـم نمی تـوان آنهـا را نشـات گرفتـه از مدیریـت و روش هـای خلاقانـه 
برنامه ریزی مدیریتی و اجرایی دانسـت. بخش عمده  اتفاقاتی که در نمایش فیلم ها، بلیت فروشـی، شـکل 
نمایش، راحتی سـالن ها و ارتباط با تماشـاگرانی که فیلم ها را می بینند رخ داده، ناشـی از بهبود شـرایط فنی 

و ارتباطـی، بـه ویـژه رشـد و گسـترش فضای مجـازی و ارتباط اینترنتی  اسـت.
شـاخصه نظـم در جشـنواره فجـر را بـه عنـوان یـک ویژگـی شـاخص بـه صـورت ویـژه و مثالزدنـی مشـهود 
نمی تـوان  قلمـداد کـرد و نمی توانـم بگویـم اتفـاق بسـیارخاص و چشـمگیری در ایـن زمینـه در طـول سـی و 
هفت دوره برگزاری جشـنواره افتاده اسـت که مشـخصا ناشـی از یک خلاقیت مدیریتی خاص است. که البته 

زیـاد هـم تقصیر مدیـران متفـاوت دوره ها نیسـت. 
مهمتریـن جشـنواره سـینمایی مـا در کشـور مجموعـه ای از ویژگی هـا را در خود جـای داده که موجب شـده 
متفـاوت از جشـن ها و جشـنواره های متعارفـی باشـد کـه در دنیـا می تـوان سـراغ گرفـت. جشـنواره فجـر از 
طرفـی می خواهـد ویتریـن فیلم هـای سـینمای ایـران در طول یک سـال باشـد و از طرف دیگر ماموریـت دارد 
که ماحصل جریان تولیدات سـینمایی را از دید مدیریت فرهنگی کشـور نیز نمایندگی کند. به نوعی شـبیه 
به یک ویترین فرهنگی دولتی اسـت و همین مسـئله چارچوبی برای مدیریت یا اجرای آن به وجود می آورد 
کـه سـبب می شـود بـا رویـدادی شـبه دولتـی برخـورد کنیـم. روند فکـری حاکم بر جشـنواره طبیعی اسـت که 
درایـن شـرایط بـا هـر تغییـر دولتی دسـتخوش تحولاتی شـود. جشـنواره در چنین شـکلی بیشـتر شـبیه یک 
مراسـم آیینـی اسـت، ایـن مـوارد وقتـی بـا هم تداخل پیـدا می کنند یک نـوع دوگانگـی را ایجاد می کنـد که در 

طـول ایـن سـال ها نیـز شـاهدش بوده ایم.
بـه نظـر می رسـد بـا همه تغییراتی کـه در زمینه نظم دهی به جشـنواره صورت گرفته برای مواجهه درسـت تر 
با این رویداد سـینمایی دقیق تر اسـت ابتدا تصمیم گرفته شـود توقع از جشـنواره یک ویترین دولتی اسـت 
یـا یـک جشـنواره سـینمایی که مثل هر جشـنواره دیگری مقتضیات، فکـر و اسـتراتژی خـود را دارد و در ادامه 

آن را در مسـیرش هدایت کرد.

مشــکلاتی که تقصیر مدیران نیســت



ع جغرافیایــی در جشــنواره فجــر با جدیت دنبال شــده اســت حســین انتظامــی: تنــو
حسین انتظامی رئیس سازمان سینمایی در هفته 
گذشـته با حضور در سـتاد برگزاری سـی و هشتمین 
جشـنواره فیلـم فجـر از بخش هـای مختلـف اجرایـی 

جشـنواره بازدید کرد.
و  سـی  مختلـف  بخش هـای  مدیـران  و  دبیـر  بازدیـد،  ایـن  در 
هشتمین جشنواره فیلم فجر در زمینه فعالیت های انجام شده 

در آسـتانه آغـاز جشـنواره، بـه ارائـه گـزارش پرداختنـد.
»حسـین انتطامـی« همچنیـن، در جریـان روش هـای اجرایـی این 

بخـش قـرار گرفـت و از نحـوه آماده سـازی آن بازدیـد کـرد.
رئیس سازمان سینمایی در حاشیه بازدیـــــــــــد به ستاد خبری 
جشنواره، گفت: برای دومین بار در جمع همکارانم در ســــــــــــــتاد 
برگزاری جشنواره فجر حضور پیدا کردم تا هم به آنها خدا قوت 

در فاصله باقیمانده تا آغاز سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر، سینماها و پردیس هایی که میزبان جشنواره فیلم فجر 
هستند آخرین وضعیت سالن های خود را تشریح کردند، مدیرعامل موسسه تصویر شهر هم از رفع نقص های پردیس ملت 

برای میزبانی از اهالی رسانه در این جشنواره سینمایی خبر داد.
همچنین اسامی مجریان نشست های پرسش وپاسخ، گروه بندی فیلم های بخش مسابقه سینمای ایران و برنامه نمایش 

سینماهای سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر اعلام شد.
همچنین رئیس سازمان سینمایی از سـتاد برگزاری جشنواره سی و هشتم بازدید کرد و در جریان فعالیت ها و روش های 

اجرایی این ستاد قرار گرفت.

فرش قرمز سینماها برای فیلم های 
جشنواره فجر

مرور خبرهای جشنواره 

شنواره فیلم فجر
شتمین ج

بولتن مجازی سی و ه

جرنامه مرور هفته
ف
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مشــــــــارکت و حمایت شهرداری تهران از برگـــــــزاری 
جشنواره فیلم فجر، قرار است در سی و هشتمین 
دوره این جشنواره هم تکرار شود و براساس مصوبه 
شورای شهر تهران شهرداری کمک 8 میلیارد تومانی  به جشنواره 
دهم،  های  دوره  در  حمایت  این  باشد.  داشته  هشتم  و  سی 
یازدهم، دوازدهم، سیزدهم، چهاردهم، نوزدهم، بیستم، بیست و 

یکم، بیست و نهم، سی ام و سی و یکم نیز صورت گرفته بود.
محسن هاشمی، رئیس شورای اسلامی شهر تهران هم معتقد 
قالب  در  فجر  فیلم  جشنواره  از  تهران  شهرداری  حمایت  است 
قراردادهای مشارکتی است و اهداف تبلیغاتی و فرهنگی خود را 

در آن دنبال می کنند.

نقش  حمایتی شــهرداری در جشــنواره فیلم فجر

بگویم و از زحمات آنها تشکر کنم و هم برنامه هایشان را با هم 
حضور  لحاظ  به  که  همانطور  امسال  خوشبختانه  کنیم.  مرور 
فیلمسازان برجسته شاهدیم، جزو سال هایی است که به نظر 
می رسد انشاءالله جشنواره فیلم فجر با شکوه بالایی برگزار شود.

او گفت: این دوره جشـنواره، هم به لحاظ نوع آثاری که در بخش 
رقابتـی حضـور دارنـد و هـم در سـایر بخش هـا بـا توجه بـه حضور 
فیلمسـازان جـوان، قابـل توجـه اسـت. تمـام تـلاش همـکاران ما 
در سـتاد برگـزاری جشـنواره و در کمیته هـای مختلـف ایـن اسـت 
راسـتا،  ایـن  در  برگـزار شـود.  بیشـتری  بـا شـکوه  کـه جشـنواره، 
برنامه ریـزی  آنهـا، کامـلا بـا انضبـاط اسـت و حتـی نسـبت به سـال 
گذشـته جلوه هـای تـازه ای در مدیریت شـان طراحی شـده که آنها 

را بـه مـرور خواهیـم دیـد. 
انتظامی ادامه داد: امسال جشنواره در بخش سینمای مردمی 
از ایـن حیـث کـه مـردم بیشـتر بتواننـد بـا سـینماگران و سـینما 
ارتبـاط بگیرنـد، آمـار قابـل توجهـی نسـبت به سـال گذشـته دارد. 
تنـوع جغرافیایـی بـا جدیـت دنبـال شـده و حتـی در شـهر تهـران، 
وسـعت جغرافیایـی قابل توجهـی بـرای برگـزاری جشـنواره تـدارک 

دیـده شـده اسـت. 
او گفت: امسال برنامه های جشنواره در استان ها و شهرستان ها 
بـر اسـاس روالـی کـه سـال های گذشـته وجـود داشـت، بـا جدیت 

بیشـتری دنبـال می شـود تـا مـردم از نقـاط مختلـف ایران زمیـن 
بتوانند کارهای جدید سینماگران را ببینند و حتی برنامه ای برای 
حضور سـینماگران در شـهرها وجود دارد تا آنها با مردم از نزدیک 

دیـدار کننـد و ارتبـاط سـینما و مردم جلوه بیشـتری پیدا کند. 
از  یکـی  عنـوان  بـه  امسـال  گفـت:  سـینمایی  سـازمان  رئیـس 
اقداماتـی کـه حساسـیت سـینما و هنرمنـدان را نشـان می دهد، 
قـرار اسـت بـه جـای افتتاحیـه جشـنواره و در راسـتای مسـئولیت 
و  سیسـتان  بـه  سـفری  سـینما  اهالـی  سـینماگران،  اجتماعـی 
بلوچسـتان داشـته باشـند تـا از نزدیک با مـردم غم دیـده ملاقات 
کننـد تـا انشـاءالله آنهـا دلشـاد شـوند و کمک هایـی کـه دبیرخانه 

جشـنواره در همیـن راسـتا در نظـر گرفتـه، تقدیم شـان شـود.
او بـا اشـاره بـه پیـش فـروش اینترنتـی بلیت هـای جشـنواره هـم 
گفـت: تمهیداتـی اندیشـیده شـده تـا بـا انضبـاط بیشـتر، خدمات 
مناسـب تری به دوسـتان داده شـود تا آنها با برنامه ریزی، بتوانند 

بلیت هـای خـود را تهیـه کنند.
همچنیـن »محمـد حمیدی مقـدم« مدیرعامـل مرکـز گسـترش 
سـینمای مسـتند و تجربـی، »مرتضـی رزاق کریمـی« نایـب رئیس  
هیأت مدیـره خانـه سـینما و »محمـود اربابی« معاون پژوهشـی 
سـازمان سـینمایی نیـز از جملـه مدیرانـی بودنـد کـه در دبیرخانه 

جشـنواره حضـور یافتند.

با  شهرداری  مشارکتی  قرارداد  اینکه  بیان  با  هاشمی  محسن 
از  پیش  گفت:  است،  برد-برد  قرارداد  یک  فجر  فیلم  جشنواره 
آغاز فیلم های جشنواره مسائل فرهنگی مورد توجه شهرداری 

و مسائل اجتماعی در قالب تیزرها و کلیپ هایی پخش می شود.
ملی  جشنواره های  در  است  رسم  گفت:  هاشمی  محسن 
اسپانسرها در جهت تبلیغ اهداف خود آن جشنواره را حمایت 
می کنند و شهرداری نیز در همین راستا به عنوان اسپانسر و به 

صورت مشارکتی در جشنواره حضور دارد.
از دیگر افرادی که درباره این حمایت سخنانی را مطرح کرده است 
می توان به مجید فراهانی، رئیس کمیته بودجه و نظارت مالی 
شورای اسلامی شهر تهران اشاره کرد. او در این زمینه  گفت: کمک 
انجام  که  است  سال ها  ملی  جشنواره های  به  تهران  شهرداری 
می شود و این کمک تجربه اول شهرداری تهران نیست و دست 

کم در 20 سال گذشته هر سال این کمک ها وجود داشته است.
بین الملل  امور  و  ارتباطات  مرکز  رئیس  محمدی  غلام حسین   
شهرداری تهران نیز در گفتگویی با ایلنا درباره کمک شهرداری به 
برخی  از  شهرداری  نیز  گذشته  سالیان  در  گفت:  فجر  جشنواره 
رویداد  بزرگترین  که  آنجایی  از  است،  کرده  حمایت  جشنواره ها 
فرهنگی کشور جشنواره فیلم فجر است و در ایام الله دهه  فجــــــــر 
نیز برگزار می شود، طی ســـــال های متمـادی از طرف عمــــــوم 
طرح  و  بوده  حمایت  مورد  اندیشمندان  و  هنرمندان  مردم، 

مسائل جامعه در آن صریح و هنرمندانه قابل انجام است.
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و  سـی  دبیــــــــــــر  داروغـه زاده  ابراهیـم  حکـم  بـا 
هشتمین جشـــــــــــــــنواره فیـــــــــــــــلم فجر، محمد 
روح الامیـن )طـراح پوســــــــــــتر و لوگوی فیــــــــلم(، 
آنونـس، تدوین گـر و طـراح  تیـزر،  امیرشـیبان خاقانـی )سـازنده 
عنـوان  بـه  فیلـم(  مجیدی)عـکاس  حبیـب  و  فیلـم(  پوسـتر 
رسـیده  آثـار  ایـران،  سـینمای  تبلیغـات  مسـابقه  بخـش  داوران 
داد. خواهنـد  قـرار  ارزیابـی  مـورد  را  جشـنواره  بخـش  ایـن   بـه 

مسابقه تبلیغات سینمای ایران سی و هشتمین جشنواره فیلم 
فجـر در بخش هـای عکـس، پوسـتر، آنونس و تیـزر و جهت ارتقای 

معرفی داوران بخش مسابقه تبلیغات
سطح کیفی تبلیغات و اطلاع رسانی و همچنین ترغیب و تشویق 
هنرمنـدان ایـن عرصـه، برگـزار می شـود و داوری این بخش از بین 
بلنـد سـینمایی داسـتانی، پویانمایـی  تبلیغـی فیلم هـای  مـواد 
دی مـاه   10 تـا   1397 سـال  دی مـاه   10 از  بعـد  )کـه  مسـتند  و 
سـال 1398 در داخـل کشـور بـه نمایـش عمومـی درآمده انـد 
می شـود. انجـام  شـده اند(،  ارائـه  جشـنواره  دبیرخانـه  بـه   و 
سـه  فجـر38،  جشـنواره  اختتامیـه  مراسـم  در  بخـش  ایـن  در 
غ بلوریـن بـه بهتریـن عکـس، بهتریـن پوسـتر و بهتریـن  سـیمر

می شـود. اهـدا  تیـزر  و  آنونـس 

موسسـه  مدیرعامـل  گذشـت،  کـه  ای  هفتـه  در 
تصویـر شـهر کـه پردیـس سـینمایی ملـت زیـر نظـر 
آن اداره می شـود،  در نشسـتی خبـری تاکیـد کـرد: 
برنامه ریزی هـای لازم بـرای میزبانـی شایسـته از اهالـی رسـانه در 

سـی و هشـتمین جشـنواره فیلـم فجـر انجـام گرفتـه اسـت.
هاشـم میرزاخانـی مدیرعامـل موسسـه تصویـر، دربـاره پردیـس 
ملـت کـه مهمتریـن پردیـس ایـن مؤسسـه اسـت و از سـال 87 
سـینمای  اولیـن  روزگاری  پردیـس  ایـن  گفـت:  شـده،  راه انـدازی 
ایـران بـود امـا تـا رتبـه 17-18 افـت کـرد. ضعف هـای ایـن پردیـس 
بـود.  پارکینـگ  نداشـتن  آن  مهمتریـن  کـه  کردیـم  شناسـایی  را 
بـا مسـاعدت شـهردار، زمینـی بـه مسـاحت حـدود یـک هکتـار را 

آزادسـازی و پارکینگـی بـا ظرفیـت 700 خـودرو ایجـاد کردیـم. 
میرزاخانی خاطرنشان کرد: با یکی از تاکسی های اینترنتی تعامل 
داشتیم و به مخاطبان از 50 تا 100 درصد تخفیف داده خواهد شد.

مدیرعامل مؤسسه تصویر شهر یادآور شد در تمام دنیا مرسوم 

آمادگــی پردیــس ملــت بــرای میزبانی از جشــنواره فیلــم فجر

اسـت کـه شـهرداری ها حامی رویدادهای هنری هسـتند، امسـال 
هم شـهرداری تهران حامی سـی و هشـتمین جشنواره فیلم فجر 

است.

آزادی،  »سـجاد نـوروزی« مدیـر پردیـس سـینمایی 
دربـاره تغییـرات و  نوسـازی ایـن سـینما به مناسـبت 
برگـزاری جشـنواره و آغـاز سـال نـو سـینمای ایـران، 
سـالن  نوسـازی 5  بـرای  برنامه ریـزی  پیـش  مـاه  چنـد  از  گفـت: 
پردیـس سـینمایی آزادی را آغـاز کردیـم کـه بـا نزدیـک شـدن بـه 
جشـنواره سی وهشـتم فیلم فجر، این پردیس سینمایی با برخی 

تغییـرات آمـاده میزبانـی از مخاطبـان سـینما شـده اسـت. 

مدیـر پردیـس سـینمایی آزادی همچنیـن به مدرن شـدن تمامی 
بوفه هـای ایـن مجموعه اشـاره کرد و با اشـاره به اسـتقبال مردم 
داشـت:  اظهـار  جشـنواره  دوره  ایـن  بلیت هـای  پیش فـروش  از 
اولین سـینمایی که بلیت های جشـنواره  فجر38 در آن تمام شد، 
سـالن های مختلف پردیس سـینمایی آزادی بود.  همچنین برای 
اختصـاص سـانس های فوق العـاده فیلم ها نیز در ایام جشـنواره 

برنامه ریـزی کرده ایـم.

آماده شد آزادی برای فجر38 
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»مجتبـی شـریعت«، مدیـر داخلـی پردیـس کـورش 
دربـاره برنامه هـای ایـن مجموعـه سـینمایی بـرای 
میزبانـی از مخاطبـان در جشـنواره فیلـم فجر گفت: 
پردیـس کـورش  کـه 4 سـالن  بـر خـلاف سـال گذشـته  امسـال 
در اختیـار جشـنواره فیلـم فجـر قـرار می گرفـت، 6 سـالن را بـرای 

38 اســت کــورش امســال با 6 ســالن میزبــان مخاطبان فجر
میزبانی از مخاطبان جشـنواره اختصـاص داده ایـم. او ادامه داد: 
کلیه دسـتگاه هایی کـه در پردیس کـورش به عنوان پخش کننده 
استفاده می کنیم، لیــــزری است و صداهای این پردیـــــس تنظیم 
شـده اسـت. همچنیـن گیشـه جشـنواره ماننـد سـال گذشـته در 

طبقــــه دوم ایـن مجموعـه قـرار دارد.
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در هفته ای که گذشـــــــــت، مسعود نجفی مدیــــــر 
روابط عمومی سی و هشتمین جشــــــــــنواره فیلم 
فجر، خبــــــــــرهایی را درباره رده بندی سنی فیلم های 
جشنواره، پارکینگ پردیس سینمایی ملت و آنتن دهی تلفن های 
همراه در این مجموعه و اســـــــــــــتقبال از پیش فروش اینترنتی 

بلیت های جشنواره فجر اعلام کردند.

توســط  فجــر38  فیلم هــای  ســنی  رده بنــدی  جزئیــات 
نمایــش  پروانــه  شــورای 

مسعود نجفی مدیر روابط عمومی سی و هشتمین جشنواره 
فیلم فجر، به دو اقدام جدید در جشنواره فیلم فجر اشاره کرد و 
گفت: امسال برای اولین بار نام فیلم بر روی بلیت درج می شود، 
می شد.  قید  بلیت  روی  بر  گروه  نام  تنها  گذشته  سال های  در 
همچنین در جهت بهداشت روانی کودکان و نوجوانان، فیلم هایی 
که رده بندی سنی دارند روی بلیت به عنوان توصیه درج می شود.

وی گفت: رده بندی سنی توسط شــــــــــــورای پروانه نمایش که 
فیلم های جشنواره را بازبینی کرده اند صورت گرفته است و صرفا 
قید  جشنواره  بلیت های  روی  تماشاگران  به  توصیه  عنوان  به 

می شود.
وی همچنین  پیرامون حل مشکل پارکینگ پردیس ملت نیز اظهار 
کرد: خوشبختانه پارکینگ مجموعه پردیس  ملت مدت ها پیش 

بهره برداری شده و هم اکنون هم در حال فعالیت است.
وی با اشاره به تقویت سیستم آنتن دهی تلفن های همراه در 
آنتن دهی  تاکید کرد: برای حل مشکل  پردیس سینمایی ملت 
تلفن های همراه و همین طور تقویت این آنتن دهی با اپراتور ها 

صحبت شده است.
نجفی درباره سالن نشست خبری فیــــــــــلم ها نیز گفت: سالن 
نشست نسبت به سال گذشته تغییرات فراوانی داشته است، 
به این صورت که امسال نشست های پرسش و پاسخ در سالنی 
که برای این امر در همان محل قبلی برگزاری نشست ها احداث 
شده برگزار خواهد شد. همچنین ترتیبی دادیم که استودیو ها و 
محل استقرار رسانه های تصویری در بخش های مختلف پردیس 

سینمایی ملت جایگذاری شوند.
اختصاص بخشی از سهمیه بلیت سازمان ها به مردم

به   اشاره  با  خبر  شبکه  با  زنده  گفت وگوی  در  نجفی  مسعود 
استقبال چشمگیر مردم از پیش فروش بلیت های جشنواره فیلم 
فجر38، گفت: میزان خرید بلیت توسط مردم قابل پیش بینی 
بود، به روال سال های گذشته، امسال هم به محض باز شدن 
)حدود  بلیت ها  اصلی  بخش  سرعت  به  جشنواره،  سایت های 

هشتاد هزار قطعه( پیش فروش شد.
او با اشاره به تمهیدات انجام شده برای افرادی که موفق نشدند 
داروغه زاده  کرد:آقای  عنوان  کنند،  تهیه  را  جشنواره  بلیت های 
تاکید داشت که مردم باید سهم بیشتری از پیش فروش بلیت ها 
ارگان ها  و  از سهمیه سازمان ها  بنابراین بخشی  داشته باشند 

از رده بندی سنی فیلم ها تا استقبال چشمگیر از فروش اینترنتی بلیت های  فیلم فجر

درخدمت مردم قرار  گرفت.
روابط عمومی جشنواره فیلم فجر،  بنا به گفته مدیر  همچنین 
در  جشنواره  دوره  این  سینماهای  ظرفیت  افزایش  وجود  با 
پیش فروش بلیت های مردمی، استقبال از سال های قبل بیشتر بود.
مسعود نجفی در ارتباط زنده تلویزیونی با برنامه صبح بخیر ایران 
شبکه یک ضمن اعلام این مطلب گفت: سال گذشته برای هر 
سانس هفت هزار و دویست و بیست و نه صندلی اختصاص پیدا 
کرده بود که این رقم امسال به نه هزار و سیصد و هشتاد و دو 
صندلی رسید، 14 مجموعه سینمایی دوره 37 به 17 مجموعه در 

این دوره رسید و 24 سالن به 35 سالن افزایش پیدا کرد.
مسعود نجفی همچنین در ارتباط تلفنی دیگری با برنامه یه روز 
تازه شبکه تهران مجموع ظرفیت بلیت های مردمی را صد و نوزده 

هزار قطعه عنوان کرد.
راهکار مقابله با بازار سیاه بلیت  جشنواره فیلم فجر

گرفته  نظر  در  سیاه  بازار  مقابله  برای  که  راهکاری  درباره  نجفی 
شده است، نیز گفت: بهترین اتفاق برای مقابله با بازار سیاه، پیش 
فروش بلیت ها و ظرفیتی است که در نظر گرفته شده است و 

قطعا افزایش این ظرفیت می تواند کمک بیشتری کند.
هنوز هیچ داوری انتخاب نشده است

فریدون  همچون  نام هایی  از  رسانه ها  برخی  گذشته  هفته  در 
جیرانی، مریلا زارعی و محمد خزاعی برای حضور در میان داوران 

جشنواره فیلم فجر نام برده اند.
مسعود نجفی در پاسخ به این پرسش که آیا نام  های مطرح شده 
برای داوری این دوره از جشنواره صحت دارد، اظهار داشت: هنوز 
هیچ گزینه ای نهایی نشده و تمامی اسامی مطرح شده، گمانه زنی 

رسانه هاست.
گذشته  دوره   6 در  داوران  اسامی  اعلام  زمان  به  اشاره  با  وی 
داوران  اخیر  سال های  در  داشت:  اظهار  فجر  فیلم  جشنواره 
جشنواره معمولاً در هفته اول بهمن ماه اعلام شده اند و حتی در 
دوره های سی و سوم و سی و ششم، 6 بهمن ماه اسامی داوران 
عقب  زمان بندی  از  عنوان  هیچ  به  بنابراین  است.  شده  اعلام 

نیستیم. جشنواره در حال بررسی گزینه های داوری است.
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جعفری مهـدی 
مهدی جعفــــــــــری که سال گذشته با فیلم سینمایی »بیست 
و سه نفر« در جشنواره فیلم فجــــــــــــــر حضور داشت، امسال 
مسئولیت داوری را در بخش نگاه نــــــــو، مستند و فیلم کوتاه 
دوره  یک  از  پس  و  است  اهواز   1348 متولد  او  دارد.  برعهده 
کوتاه بازیگری در تئاتر، کار فیلم سازی را از سال 1364 با حضور 
در  سپس  او  کرد.  آغاز  نجف آباد  جوانان  سینمای  انجمن  در 
سال 1367 وارد دانشکده سینما تئاتر دانشگاه هنر تهران شد 
و تحصیلات خود را در رشته کارشناسی کارگردانی سینما تکمیل 
از 1373 سراغ ساخت فیلم های کوتاه داستانی  کرد. جعفری 
سینمای  در  فیلمبرداری  مدیر  به عنوان   1383 سال  از  و  رفت 
ایران مشغول به کار شد و »ما همه خوبیم« را به کارگردانی بیژن 
میرباقری فیلمبرداری کرد. از دیگر آثاری که با مدیریت فیلمبرداری 
»به  یخبندان«،  »عصر  »دهلیز«،   به  می توان  ساخته شده،  او 
وقت شام« اشاره کرد. او ساخت چندین مستند کوتاه و بلند 

تحسین شده را در کارنامه خود دارد.

داورانی که به تماشای 30 فیلم 
می نشینند

اعلام اسامی داوران سه بخش از جشنواره

هیأت داوران بخش نگاه نو، مستند و فیلم کوتاه سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر معرفی شدند. براین اساس مهدی 
جعفـری کارگـردان و مدیـر فیلمبـرداری، روح الله حجـازی کارگـردان، فیلمنامـه نویـس و تهیـه کننـده، مصطفـی رزاق کریمـی 
کارگردان و مستندساز، فرشته طائرپور تهیه کننده و فیلمنامه نویس و هادی مقدم دوست فیلمنامه نویس و کارگردان، 
به عنوان اعضای هیأت داوران سـه بخش مسـتند، فیلم کوتاه و نگاه نو از سـوی ابراهیم داروغه زاده دبیر جشـنواره فجر 

سـی و هشـتم معرفی شـدند و آثار این سـه بخش را که شـامل 30 اثر می شـود، داوری خواهند کرد.

حجازی وح الله  ر
زمانــی کــه روح الله حجــازی بــا »در میــان ابرها« در سی و ششــمین 
جشــنواره فیلــم فجــر حضــور پیــدا کــرد، ایــن امیــد را توانســت 
فیلم ســازی  کــه  آورد  وجــود  بــه  ســینما  مخاطبــان  میــان  در 
خــوش ذوق پــا بــه ســینمای ایــران گذاشــته اســت. نخســتین 
ســاخته ســینمایی او در جشــنواره سی و ششــم موفــق بــه کســب 
غ بلوریــن بهتریــن فیلــم شــد. او در ادامــه راه، کارگردانــی  ســیمر
مشــترک  »زندگــی  میــم«،  خانــم  و  آقــا  خصوصــی  »زندگــی 
آقــای محمــودی و بانــو«، »مــرگ ماهــی«، »هیهــات« )یکــی از 

کارگردانــان( و »اتــاق تاریــک« را مقابــل دوربیــن بــرد.
حجــازی متولــد 1358 در آبــادان و دارای مــدرک درجــه 2 هنــری در 
رشــته کارگردانــی از وزارت و فرهنــگ و ارشــاد اســلامی اســت. او از 
کارگردانانــی اســت کــه با ســاخته های ســینمایی اش موفق شــده 
جایــگاه خــود را در میــان مخاطبــان ســینمای ایــران و منتقــدان 
پیــدا کنــد. ایــن اولین تجربه حجــازی در جایــگاه داور، در جشــنواره 

فیلــم فجــر محســوب می شــود.
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یمی زاق کر ر مصطفـی 
در یکــی دو ســال اخیــر نــام مصطفــی رزاق کریمــی بیشــتر بــرای 
ــه در  ــران« ک ــدس ای ــو ق ــام »بان ــه ن ــتندی ب ــم مس ــاخت فیل س
ــت،  ــی )ره( اس ــام خمین ــر ام ــی، همس ــه ثقف ــو خدیج ــورد بان م
مطــرح شــد. ایــن ســاخته او در جشــنواره های مختلــف بــه 
قــرار  نمایــش درآمــد و مــورد توجــه مخاطبــان و منتقــدان 
گرفــت. نــوع نگاهــی کــه او در ایــن اثــر دنبــال می کــرد بــه همــراه  
حــال و هــوای تــازه ای کــه بــه تصویــر کشــیده بــود موجــب شــد 

ــا اســتقبال مواجــه شــود.  ــر او ب ــن اث ای
از   رزاق کریمــی متولــد 1341 تبریــز، دانش آموختــه معمــاری 
اتریــش اســت. او فعالیــت هنــری را ســال 1353 بــا ســاخت 
فیلم هــای کوتــاه و مســتند آغــاز کــرد. رزاق کریمــی در اتریــش 
فیلم هــای آموزشــی را بــه ســفارش آمــوزش و پــرورش اتریــش 
از  غیــر  اســت.  ســاخته  کشــور  ایــن  درســی  مــواد  به عنــوان 
»بانــو قــدس ایــران«، از دیگــر آثــار بلنــد ســینمایی رزاق کریمــی 
می تــوان بــه مســتندهای »یــاد و یــادگار«، »خاطراتــی بــرای 
تمــام فصــول« اشــاره کــرد. فیلــم داســتانی »حــس پنهــان« 
در  کــه  اســت  رزاق  کریمــی  ســینمایی  ســاخته  نخســتین 
بیست و ششــمین جشــنواره فیلــم فجــر بــه نمایــش درآمــد.

پور طائر فرشـته 
سی و هشــتمین  نــو  نــگاه  بخــش  باســابقه  داوران  از  یکــی 
جشــنواره فیلــم فجــر فرشــته طائرپــور اســت. او در دوره هــای 
غ و در دوره  سی و ششــم و شــانزدهم داور بخش ســودای ســیمر
ــود. او  ــر ب ــم فج ــنواره فیل ــو جش ــگاه ن ــش ن ــوم داور بخ سی و س
همچنیــن تجربــه داوری در جشــنواره های خارجی را هــم دارد و در 

ــت. ــرده اس ــورت داوری ک ــد و فرانکف ــره، هن قاه
طائرپــور متولــد 1331 تهــران و دانش آموختــه ادبیــات انگلیســی 
اســت. او بــه دنبــال فعالیــت ادبــی در حــوزه کــودکان و نوجوانــان 
پرداخــت.  کار  بــه  کــودک  ســینمای  زمینــه  در   1366 ســال  از 
همــکاری بــا کانــون پــرورش فکــری کــودکان و نوجوانــان و گــروه 
کــودک و نوجــوان ســیما و مدیریــت خانــه ادبیــات و هنــر کــودکان 
ــم  ــش از 10 فیل ــت. او بی ــای اوس ــه فعالیت ه ــان از جمل و نوجوان
ســینمایی و حــدود بیســت هــزار دقیقــه آثــار ویدیویــی در خانــه 
ادبیــات و هنــر کــودکان و نوجوانــان تهیــه کــرده اســت. او کــه در 
اواخــر دهــه هفتــاد به عنــوان رئیــس هیــأت مدیــره خانــه ســینما 
انتخــاب شــد، تهیــه فیلم هایــی چــون گلنــاز، پاتــال و آرزوهــای 
کوچــک، مدرســه پیرمردهــا، نــان و شــعر، پســر مریــم، زن دوم، 
آینه هــای روبــرو و خداحافــظ دختــر شــیرازی را در کارنامــه دارد. 

هادی مقدم دوســت 
فیلم نامه نویــس  به عنــوان  بیشــتر  کــه  مقدم دوســت  هــادی 
در ســینمای ایــران شــناخته می شــود، فیلم نامــه آثــاری چــون 
»بی پولــی« و »شــعله ور« هــر دو بــه کارگردانــی حمیــد نعمــت الله 

ــت. ــته اس را نوش
ــود را در  ــینمایی خ ــت س ــت و فعالی ــران اس ــد 1350 در ته او متول
مقــام کارگــردان از ســال 1389 بــا فیلــم »چســب زخــم« آغــاز کــرد 
و از آن زمــان به عنــوان نویســنده، دســتیار کارگــردان، کارگــردان و 
مــدرس فیلم نامه نویســی فعــال بــوده اســت. او کارگــردان فیلــم 
بلنــد ســینمایی »ســر بــه مهــر« اســت و یکــی از اپیزود هــای فیلــم 

ســینمایی »هیهــات« را هــم کارگردانــی کــرده اســت.
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جشــنواره  بلیت هــــــــــــــــــــای  کننــده  غافلگیــر  فــــروش 
هشــتم سی و

از بلیت فروشـی جشـنواره  علیـزاده دربـاره اسـتقبال خوبـی کـه 
امسـال صـورت گرفـت، گفت: »امسـال هم برخـلاف برخی نظرات 
خوشـبختانه  می شـد،  مطـرح  پیش آمـده  شـرایط  به خاطـر  کـه 
اسـتقبال درخـوری از پیش فـروش بلیت هـا صـورت گرفـت و بـه 
محـض بـاز شـدن سـایت در همـان لحظـات ابتدایـی 85  تـا 100 
درصـد ظرفیـت تعریف شـده در مجموعه هـای سـینماهای مرکز، 

شـمال، شـرق و غـرب منهـای جنـوب تکمیـل شـدند.«
او ادامـه داد: »امسـال در دو نوبـت افزایـش ظرفیـت داشـتیم؛ 
مـا هـر سـال و در هـر دوره چنـد نـوع سـهمیه داریـم: سـهمیه 
سـهمیه  نهادهـا،  و  ارگان هـا  ظرفیـت  مردمـی،  پیش فـروش 
صاحبـان سـینما و سـهمیه صاحبـان اثـر.  امسـال مجبور شـدیم 
که از سهمیه ارگان ها و نهادها بکاهیم و به ظرفیت پیش فروش 
لحظـات  آخریـن  در  منظـور،  همیـن  بـه  کنیـم.  اضافـه  مردمـی 

را هـم اضافـه کردیـم.« پیش فـروش سـالن شـکوفه 

عزت الله علیزاده مدیر اجرایی سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر جزئیاتی را درباره پیش فروش بلیت ها در دوره سی وهشتم 
با نگاهی به پیشینه بلیت فروشی ها در جشنواره بیان کرد.

امسال در جریان پیش فروش بلیت های سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر، استقبال خوب مخاطبان از آثار و پیش فروش 
بخش عمده بلیت ها در دقایق اولیه بسیار غافلگیرکننده بود. همین موضوع سبب شد تا علاوه بر نگاهی به وضعیت 
پیش فروش بلیت در این دوره از جشنواره، پیشینه فروش بلیت های جشنواره را هم در گفت وگو با علیزاده مورد بررسی قرار 

دهیم تا روندی که در همه این سال ها برای فروش بلیت ها در جشنواره طی شده، روشن شود.

استقبالی که سال هاست از رمق 
نیفتاده

پیش فروش بلیت های جشنواره فجر از سال های دور تا دوره سی وهشتم

او در پاسخ به این که آیا جایگاهی برای فروش بلیت مقابل درگاه 
سـینماها هم وجود دارد، گفت: »بخشـی از بلیت  ها برای فروش 
بـه ایـن ترتیب گذاشـته شـده اند؛ هم چنین ما مقداری از سـهمیه 
گیشـه و تک بلیـت بـه سـامانه های اینترنتـی اضافه کردیـم. طوری 
کـه اشـخاص می تواننـد به صـورت اینترنتـی تک بلیت های خـود را 
خریـداری کـرده، کـد رهگیـری دریافت کنند و توسـط گیشـه همان 

سـینما بلیت شـان را دریافت کنند.«
وی بلیت ج رده بنـدی سـنی و اسـامی فیلم هـا ر در

یکی از مهم ترین ویژگی های بلیت فروشی جشنواره امسال، درج 
علیزاده  بلیت هاست.  روی  فیلم ها  سنی  رده بندی  و  فیلم  نام 
درباره این موضوع گفت: »در این دوره برعکس سال های پیش، 
روی بلیت ها اسم فیلم درج شده است. ویژگی دیگر بلیت های 
امسال این است که رده سنی فیلم ها که لازم به هشدار بود نیز 
روی بلیت ها درج شده است. از لحاظ فنی و نرم افزاری هم طبق 
سال های گذشته، پیش فروش بلیت ها بر روی سامانه فجر تیکت 
قرار دارد و تلاش شده تا از آغاز پیش فروش مشکل فنی ایجاد 
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نشود و خوشبختانه این اتفاق نیفتاد.«
ارائه بلیت ها به مخاطبان با شکل و شمایلی تازه

او درباره ارائه بلیت ها به خریداران به وسـیله پیک موتوری گفت: 
»در دوره هـای قبـل حـدود نصـف بلیت هـای پیش فروش شـده 
توسـط پیک به دسـت متقاضیان می رسـید ولی امسـال تصمیم 
بـر ایـن شـده کـه همـه بلیت هـای پیش فروش شـده ایـن گونه به 
دسـت متقاضیان برسـد، تا مردم سـفر اضافی برای دریافت بلیت 
نداشـته باشـند. بـرای این کـه ایـن تجربـه چندیـن سـاله، تجربـه 
قابـل قبولـی بـود و بلیت هـا درسـت بـه دسـت مـردم می رسـید. 
بـرای همیـن تصمیـم گرفتیـم کـه از این خدمات پسـتی اسـتفاده 
کنیم و تمامی بلیت ها را این گونه به دست مخاطبان برسانیم.« 

تقسـیم عادلانـه نوبـت نمایـش فیلم ها
علیـزاده بـا اشـاره به این کـه در ایـن دوره از جشـنواره، برنامه ریزی 
بـرای نمایـش فیلم هـا بـه گونـه ای صورت گرفته که تقسـیم بندی 
آثـار باشـد، گفـت: »بحـث دیگـری کـه  عادلانـه ای بـرای نمایـش 
تـا  هـم  گذشـته  دوره  سـه  دو  در  البتـه  و  بـود  مطـرح  امسـال 
نمایـش  فیلم هـا،  گروه بنـدی  بحـث  داشـت،  وجـود  حـدودی 
فیلم هـا بـه انـدازه هـم و در یـک تعـادل قابـل قبـول بـود: اینکـه 
یـک وضعیـت  در  نمایش شـان  و سـالن های  تعـداد سـانس ها 
اعتدالـی قـرار بگیرنـد. البتـه آقـای احمـدی هـم برای سـامان دهی 
ایـن مطلـب تـلاش بسـیاری کرده انـد. بـه نظـر مـن ایـن مـورد، کار 
بسـیار ارزشـمندی اسـت چون همیشه فیلم سـازان نگران تعداد 

بودنـد. « نمایـش فیلم های شـان 
ثابـت بلیت ها قیمـت 

علیـزاده بـا تاکیـد بـه این کـه قیمـت بلیت هـا نسـبت بـه گذشـته 
افزایـش نداشـته، گفـت: »بحـث دیگـر،  قیمـت بلیت هـا اسـت که 
مـا تـلاش بر این داشـتیم تا قیمت بلیت ها ثابت بمانـد و افزایش 

قیمت نداشـته باشـیم.«
بـه  مکانیـــــــــزه  سیسـتم  ود  ور تـا  قدیمـی  بلیت هـای  از 

سـینما
علیـزاده کـه از سـال های اولیـه برگزاری جشـنواره فیلـم فجر درگیر 
ایـن رویداد سـینمایی بـوده اسـت، درباره چگونگـی پیش فروش 
بلیت هـا در سـال های نخسـت جشـنواره گفـت: »در سـال های 
اولیـه کـه پیش فروش مکانیـزه وجود نداشـت، ایـن کار به صورت 
کارت  شـکل  بـه  بلیت هـا  کـه  طـوری  می گرفـت.  انجـام  دسـتی 

طراحـی می شـدند کـه روی ایـن کارت هـا، سـری تمـام فیلم هـا بـا 
روز و سانس شـان نوشـته شـده بـود. بعـد وقتـی اشـخاص بـرای 
دیـدن آن فیلـم می رفتنـد، روی جایـگاه آن فیلـم و سـانس پانـچ 
صـورت می گرفـت و دیگـر آن سـانس و روز بـرای آن فیلـم باطـل 

می شـد.« 
او ادامـه داد: »بـه دلیـل این کـه در تمـام دنیـا فـروش بلیت هـای 
انجـام  فـروش  سـامانه  یـک  بـا  و  مکانیـزه  به صـورت  سـینما 
ایـران هـم تلاش هـای بسـیاری  می گرفـت، مسـئولان سـینمای 
کردنـد و بـه ایـن تصمیم رسـیدند کـه فروش بلیت های سـینمای 
ایـران هـم بـه ایـن شـکل باشـد. اولین پایلوت مـا برای رسـیدن به 
ایـن منظـور، سـینما فرهنگ بود. چون سـینما فرهنـگ در خیلی 
از زمینه های پیشـرفت تکنولوژی در آن زمان پایلوت شـده بود.«
او در توضیح روندی که برای این موضوع طی شد، چنین توضیح 
داد: »این فعالیت با همت بنیاد سینمایی فارابی صورت گرفت، 
چون سینما فرهنگ زیر مجموعه این بنیاد بود، به عنوان پایلوت 
از آن استفاده شد و از پیشگامان  فروش مکانیزه بود و بعدها 
این پیشرفت فراگیر شد و در نهایت با رفتن آقای مجید مسچی 
به سینما شهر، به باقی سینماها گسترش پیدا کرد. به طوری که 
دستگاه های پوز و پرینترها در سینماها نصب شدند و بلیت ها به 

این ترتیب به دست مخاطبان رسیدند.«
در  بلیت فروشی  از  شکل  این  آن که  از  بعد  علیزاده  گفته  به 
سینماها به شکل مرسوم درآمد، بلیت فروشی جشنواره فیلم 
اتفاق ها، برای  این  این امکانات بهره مند شد: »پیرو  از  نیز  فجر 
جشنواره هم یک نرم افزار با یک پلتفرم جداگانه طراحی شد که 
البته حالا این نرم افزار نزد بنیاد فارابی نگهداری می شود. به دلیل 
این که زبان این برنامه خیلی قدیمی شده و دیگر جوابگوی نیازها 
ی امروزی از جمله حجم مراجعه کنندگان و دریافت گزارش از این 
برنامه نیست. نرم افزارهای جدیدی که کامل تر و به روزتر است، در 

این سال ها مورد استفاده قرار می گیرد.«
تـا  دور  سـال های  از  جشـنواره  از  اسـتقبال  مقایسـه 

اخیـر سـال های 
تمامـی  در  این کـه  بـه  اشـاره  بـا  باسـابقه سـینمایی  ایـن مدیـر 
سـال هایی که درگیر جشـنواره بوده، همواره استقبال مخاطبان 
را از ایـن رویـداد شـاهد بـوده اسـت، گفـت: »بـه اعتقـاد مـن کـه 
حـدود سی و هشـت سـال در ایـن سـمت حضـور دارم، همـواره 
جشـنواره فجـر یکـی از بزرگ تریـن رویدادهـای هنـری و سـینمایی 
در یکی از بزرگ ترین جشـن های سـال در دهه فجر اسـت و اینکه 

همـواره مخاطبـان خـود را داشـته و دارد.«
بلیت ها  پیش فروش  از  که  گسترده ای  »استقبال  کرد:  تاکید  او 
صورت گرفت نتیجه علاقه مندی بسیار زیاد مخاطبان به سینما 
است. ما هم امیدواریم که فیلم سازان  و دست اندرکاران صنعت 
سینمای ما علی رغم مشکلات و گرفتاری های اقتصادی که در 
همه زمینه ها هم وجود دارد، به این تقاضا درست پاسخ بدهند 
و تولیدات درخور و مناسبی را ارائه دهند. و البته به نیاز مخاطب 

توجه داشته باشند تا مخاطب هم از آثار آن ها راضی باشند. «
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امسـال بـرای پنجمیـن سـال متوالـی فیلم هـای جشـنواره فیلـم 
فجـر همزمـان با برگـزاری ایـن رویداد سـینمایی در تهران، در سـایر 

اسـتان های کشـور بـه نمایـش در می آینـد.
حسـین سـیدی، مدیر امور اسـتان های سی وهشتمین جشنواره 
فیلـم فجـر دربـاره شـرایط اکـران فیلم هـا و آغـاز زمـان نمایـش آثـار 
گفـت: »جشـنواره امسـال از 15 تـا 21 بهمـن در اسـتان ها شـروع 
می شـود و همـه اسـتان های کشـور نیـز میزبان سـی و هشـتمین 
بـر تمـام اسـتان ها،  بـود. عـلاوه  جشـنواره فیلـم فجـر خواهنـد 
نیـز  ارونـد  آزاد  منطقـه  و  ارس  آزاد  منطقـه  قشـم،  آزاد  منطقـه 
نمایـش  منتخب شـان  سـینماهای  در  را  جشـنواره  فیلم هـای 

می دهنـد.«
سـیدی با اشـاره به اسـتقبال زیاد از جشـنواره در سایر استان های 
کـرد: »برگـزاری جشـنواره در سـال های گذشـته در  بیـان  کشـور 
اسـتان ها باعـث شـده تـا مـردم در نقـاط دیگـر بـه جـز تهـران هـم 
منتظر آغاز جشنواره باشند. هر سال نیز استقبال و درخواست ها 
بـرای برگـزاری جشـنواره در اسـتان ها بیشـتر می شـود و مـردم نیـز 

خواهـان تماشـای فیلم های بیشـتری هسـتند.«
مدیر امور استان های جشنواره همچنین درباره فیلم هایی که در 
اسـتان ها اکران می شـوند توضیح داد: »22 فیلم بخش سـودای 
سـیمرغ جشـنواره در دو گروه 11 تایی در استان ها اکران می شوند 
کـه هـر گـروه یکسـری از اسـتان ها را پوشـش می دهنـد. در واقـع 
همـه فیلم هـا در همه اسـتان ها بـه نمایش نمی آیند و بر اسـاس 
تقسـیم بندی 11 فیلـم در یکسـری اسـتان و 11 فیلـم دیگـر در تعداد 

دیگـری اسـتان به نمایـش در می آیند.«
او همچنیـن گفـت: »جـای خوشـحالی اسـت کـه اکـران همزمـان 
فیلم ها در اسـتان ها راه خودش را پیدا کرده و در میان مخاطبان 
و علاقه منـدان هـم جـا افتـاده اسـت. بـا توجـه بـه ایـن اسـتقبال 

یشه  های قوی  فجر در تمامی  ر
استان های ایران

حسین سیدی، مدیر استان های جشنواره فیلم فجر

اسـتان ها از چند ماه قبل شـروع به آماده سـازی سـینماها و محیا 
کردن شـرایط کردند و آماده سـازی سـالن ها نیز در دسـتور کار قرار 

گرفته اسـت.«
سـیدی ادامـه داد: »از طـرف اسـتان ها همـه چیـز فراهـم اسـت 
را بـه  و حتـی اسـتان های زیـادی تمایـل دارنـد نمایـش فیلم هـا 
صـورت کامـل داشـته باشـند و تعـداد سـینماهای بیشـتری در 
اسـتان مریوطـه فیلم هـای جشـنواره را پوشـش دهنـد و حتـی 
روزهـای برگزاری جشـنواره هم بیشـتر باشـد. امـا محدودیت هایی 
کـه مـا خودمـان بـه لحـاظ امکانـات فنـی داریـم باعـث می شـود 
ایـن اتفـاق نیفتـد. ضمـن اینکـه صاحبـان فیلم هـا هـم بایـد اجـازه 
نمایـش فیلم هایشـان را بدهنـد و هـم ایـن مسـائل کمـی زمان بـر 
اسـت و بـه همیـن دلیـل شـاید تعـداد محدودتـری از فیلم هـا در 
اسـتان ها بـه نمایـش در می آینـد. ایـن در حالی اسـت که مـردم در 
اسـتان های دیگـر نیـز مثـل تهـران دوسـت دارند به تماشـای همه 
فیلم هـای جشـنواره بنشـینند و حال و هـوای برگزاری جشـنواره را 

تجربه کننـد.«
او در پایـان ضمـن اشـاره بـه اسـتان هایی کـه جشـنواره فیلـم فجر 
در آنهـا برگـزار می شـود نیـز گفت: » امسـال اسـتان های آذربایجان 
شـرقی: پردیـس سـتاره بـاران، لالـه پـارک، آذربایجـان غربـی: ایـران 
ارومیه، اردبیل: سینما انقلاب، اصفهان: سیتی سنتر سالن های 1 
و 2، سـینما سـاحل، ایلام: فرهنگ، البرز: سـالن یك سینما ساویز، 
اکـو مـال، بوشـهر: شـهید آوینـی، چهـار محـال و بختیـاری: غدیـر 
شـهرکرد، خراسـان رضوی: سـینما آفریقا، سـینما اطلس، سـینما 
هویزه، خراسـان شـمالی: سـینما گلشـن، سـینما عقیق بجنورد، 
خوزسـتان:  فردوسـی)،  (سـینما  ایثـار  سـالن  جنوبـی:  خراسـان 
ساحل، هلال، زنجان: بهمن، روشا، سمنان: سینما هلال، سینما 
یادمان، سیسـتان و بلوچسـتان: اشـراق، هلال، فارس: تالار سـبز 
اداره کل فرهنـگ و ارشـاد، هنـر شـهر آفتـاب، قـم: ونـوس، تربیـت، 
قزویـن: مهتـاب 1و2، کردسـتان: پردیـس بهمـن سـالن 1، کرمـان: 
کرمانشـاه: فرهنـگ،  آسـیا، شـهید مداحی پـور،  سـینما مهتـاب، 
آزادی، کهکیلویه و بویر احمد: فرهنگ یاسوج، گیلان: میرزاکوچك 
خـان، گلسـتان: پردیـس کاپـری1 و 2، لرسـتان: اسـتقلال خـرم آباد، 
هرمـزگان:  سـتارگان،  مجتمـع  مرکـزی  سـاری،  سـپهر  مازنـدران: 
سـتاره شـهر، سـتاره جنـوب، همـدان: سـینما فلسـطین، قـدس، 
یـزد: پردیـس تـك سـالن های 2و 1، منطقـه آزاد ارونـد: مهـر آبـادان، 
منطقه آزاد قشـم: سـیتی سـنتر، منطقـه آزاد ارس: پردیـس ارس 
میزبان فیلم های سی وهشـتمین جشـنواره فیلم فجر هستند.«
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یکـی از مهمتریـن اشـکالاتی کـه سـال ها متوجـه جشـنواره فیلـم فجـر می شـد، نبـود نظـم لازم در ایـن رویداد سـینمایی بـود؛ دیر 
رسـیدن برخـی فیلم هـا بـه جشـنواره فجـر و تغییـرات دقیقه نـودی اتفاقی بود که در طول سـال ها فرسایشـی شـده بـود، اما یک 
تغییر اساسـی در سیسـتم سـخت افزاری در کنار الزامی که برگزارکنندگان جشـنواره برای ایجاد نظم در این رویداد برای خود قائل 

شـدند تحولی اساسـی را سـبب شد. 
دیجیتـال شـدن سیسـتم ضبـط و پخـش فیلم هـا، دسـت بازی بـرای برنامه ریزان جشـنواره بـه وجـود آورد و از سـوی دیگـر مراحل 
آماده سـازی فیلم هـا را سـرعت بخشـید. همیـن موضـوع بـود کـه اجـازه داد تـا مهلت هایـی که برگزارکننـدگان جشـنواره بـرای ارائه 
نسـخه اولیه و نسـخه نهایی آثار تعیین می کردند از سـوی سـازندگان فیلم ها به رسـمیت شناخته شـود و دیگر تاریخ های تعیین 

شـده برای ارائه آثار در جشـنواره شـوخی تلقی نشـود.
فروش اینترنتی بلیت ها قبل از بهمن ماه و ارائه جدول نمایش فیلم ها همزمان با آن، رده بندی سنی فیلم ها و درج نام فیلم ها 

روی بلیت ها از جمله اتفاقاتی است که در این دوره از جشنواره شاهد آن هستیم.
برای مقایسـه تفاوت نظمی که امسـال در جشـنواره موجود اسـت با آنچه سال ها پیش وجود داشت، دو گفت وگو با تهیه کننده 

و کارگردان باسـابقه سـینما صورت گرفته تا امکان مقایسـه این روزها با سال های پیش فراهم شود.

نظمی که به جشنواره هدیه شد
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ــر  ــم فج ــنواره فیل ــی« در جش ــم »گاوخون ــه فیل ــال 82 ک  در س
ــر بــه ســینما اســتقلال  حضــور داشــت، نســخه فیلــم خیلــی دی
رســید. آیــا ماجــرا بــه نگاتیــو بــودن فیلــم برمی گشــت و بایــد 

حلقه هــای فیلــم بــه ســینما می رســید؟
نــه. البتــه الان بــا دیجیتــال شــدن فیلم هــا کار کمــی راحت تــر 
شــده و ایــن مســائل زیــاد پیــش نمی آیــد امــا دربــاره نحــوه کار من 
ماجــرا خیلــی بــه قصــه نگاتیــو یــا دیجیتــال بــودن ربــط نداشــت. 
بــه وسواســی برمی گشــت کــه خــودم داشــتم و ســعی می کــردم 
فیلــم را بــه شــکل ناقصــی نمایــش ندهــم. درواقــع ایــن وســواس 
کــه باعــث می شــود تــا آخریــن لحظــات، آخریــن تغییراتــی کــه 
باعــث بهتــر شــدن فیلــم می شــود را در فیلــم وارد کنــم، همچنــان 
باقــی اســت و باعــث می شــود فیلم هایــم دیــر بــه اکــران برســد. 

 پس در کارهای دیگر شما هم مسبوق به سابقه است؟
بلــه. صحنــه آخــر فیلــم دیگــر مــن یعنــی »جهــان پهلــوان تختــی« 
را روز دهــم بهمــن ســال 97 فیلمبــرداری کردیــم. درواقــع تــا صبح 
روز یازدهــم فیلمبــرداری اش تمــام شــد و قــرار بــود، روز چهاردهم 
بهمــن نمایــش داده شــود کــه بــه اتمــام نرســید و روز هفدهــم 
نمایــش داده شــد. حتــی ســریال »کوچــک جنگلــی« هــم بعضــی 
قســمت هایش به موقــع بــه پخــش شــبکه نمی رســید. در ده 
هفتــه ای کــه ســریال نمایــش داده می شــد، معمــولا بــا نیــم 
ــه  ــی دو هفت ــد و یک ــش داده می ش ــریال نمای ــر س ــاعت تاخی س
هــم اصــلا از تلویزیــون پخــش نشــد. آن زمــان تلویزیــون تعــداد 
ــدی  ــمت بع ــد، قس ــر بودن ــه منتظ ــت و هم ــال نداش ــادی کان زی
ســریال را ببیننــد ولــی گاهــی ســریال بــا تاخیــر می رســید و گاهــی 

بهروز افخمی از کارگردانانی است که به گفته خودش به دلیل وسواسی که در کار خود دارد معمولا چه زمان ساخت 
سریال ها و چه در جریان ارائه فیلم هایش به جشنواره تاخیر مشاهده می شود. این کارگردان بی نظمی هایی که هر از گاهی 
در جشنواره های سینمایی به وجود می آید یکی از ویژگی های آن برمی شمرد و بر این باور است شاید همین ها گاه منجر به 
مهیج تر شدن جشنواره شود. افخمی  در گفت و گویی درباره تجربیاتی که در جشنواره فیلم فجر در جریان دو فیلم »جهان 

پهلوان تختی« و »گاوخونی« داشته است، سخن گفت.

هیجان در دل جشنواره 
تنیده شده است

روایت بهروز افخمی از سال های دور جشنواره فجر
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هــم پیــش می آمــد کــه گوینــده می آمــد و می گفــت قســمت 
ــود. ــش نمی ش ــریال پخ ــد س جدی

ــم  ــه نظ ــاق ب ــن اتف ــر ای ــم فج ــنواره فیل ــما در جش ــر ش ــه نظ  ب
جشــنواره آســیب نمی زنــد؟

نــه. بــه نظــرم ایــن بخشــی از هیجــان جشــنواره اســت. چــه درباره 
»گاوخونــی« یــا حتــی فیلم هایــی مثــل »لیــلا«ی مهرجویــی کــه 
بــا تاخیــر رســید و حتــی در جشــنواره های خارجــی هــم اتفــاق 
می افتــد. پیــش آمــده کــه فیلــم بــه جشــنواره ای نرســیده، ولــی 
ــش  ــانتیون نمای ــوان اش ــی از آن را به عن ــا بخش ــکانس ی ــک س ی
دادنــد؛ مثــل فیلــم »دار و دســته نیویورکــی« اسکورســیزی کــه 

ایــن قضیــه باعــث شــد فیلــم خیلــی بیشــتر جلــب توجــه کنــد.
 یعنــی حتــی ایــن روزهــا کــه کارهــا دیجیتــال شــده، اگــر فیلمــی 

داشــته باشــید ممکــن اســت دیــر برســد؟
در کل خیلــی حــس و حــال نگاتیــو یــا دیجیتــال بــودن فرقــی 
نمی کنــد. مــا بــه نگاتیوعــادت کــرده بودیــم. بــه زمانــی کــه 
ــکانس  ــک س ــو ی ــتم نگاتی ــه در سیس ــرای این ک ــد ب ــرف می ش ص
بــرش بخــورد و میکــس شــود و ... عــادت کــرده بودیــم و کارهــا 
ــاده  ــرعت آم ــاظ س ــم. از لح ــم می غلتاندی ــلاح روی ه ــه اصط را ب
کــردن مراحــل فنــی، آدم هــای آن زمــان خیلــی مســلط بودنــد و 
اگــر مــا حــدس و تخمیــن می زدیــم کــه چقــدر زمــان نیــاز دارنــد، 
کارهــا را همین طــور تقســیم می کردیــم و بــه آدم هــای مختلــف 
می ســپردیم کــه ایــن کار باعــث می شــد کار مــا خیلــی کندتــر 
ــا  ــب فیلم ه ــر اغل ــی در تاخی ــاله اصل ــد. مس ــی نباش ــع فعل از وض
باعــث  ایــن  کــه  دارد  فیلم ســاز  خــود  کــه  اســت  وسواســی 
ــم  ــت دارد را در فیل ــه دوس ــی ک ــر تغییرات ــه آخ ــا لحظ ــود ت می ش
وارد کنــد و این کــه فیلم ســاز نخواهــد فیلمــی را کــه ناقــص اســت 
بــه تماشــاچی نشــان بدهــد. ایــن بــه نظــرم عــادت خوبــی اســت 
ــد  ــازه نمی ده ــد اج ــته باش ــت را داش ــن حال ــه ای ــازی ک و فیلم س
فیلمــش بــه شــکل ناتمــام یا پــر از شــلختگی نمایش داده شــود. 
ــولا  ــت را معم ــن حال ــم ای ــنواره ه ــه ای جش ــاچی های حرف تماش

ــد. ــت دارن دوس
ــش  ــان اکران ــه زم ــم ب ــد فیل ــه گفتن ــده ک ــش آم ــم پی ــی ه  گاه
در جشــنواره نرســیده ولــی در اصــل گرفتــار ممیــزی و مشــکلات 

دیگــری بــوده اســت.
بلــه. در مــواردی هــم ممکــن اســت، بــه خاطــر این کــه فیلــم 
ــنواره در  ــت جش ــا مدیری ــاز ب ــا فیلم س ــده و ی ــور ش ــار سانس گرفت
حــال چانه زنــی اســت، فیلــم دیــر برســد یــا بیــن نمایــش اول آن 
بــا نمایش هــای بعــدی فاصلــه بیفتــد. امــا فکــر می کنــم ایــن 

بیشـتر مـواردی کـه فیلـم به جشنواره دیـر می رسـد، بــه 
وســواس فیلمســاز برمی گــردد کــه می خواهــد فیلـم 

شسـته رفتـه و تمیـز بـه جشـنواره برسـد. چـون بالاخـره 
نمایش هــای جشــنواره نمایش هــای مهمــی اســت.

مــوارد اســتثنایی اســت و بیشــتر مــواردی کــه فیلــم دیــر می رســد 
می خواهــد  کــه  برمی گــردد  فیلم ســاز  وســواس  همــان  بــه 
فیلــم شســته رفتــه و تمیــز بــه جشــنواره برســد. چــون بالاخــره 

نمایش هــای جشــنواره نمایش هــای مهمــی اســت. 
ــنواره  ــه جش ــع ب ــه موق ــی« ب ــر »گاوخون ــد اگ ــی معتقدن  برخ
می رســید بیشــتر مــورد توجــه قــرار می گرفــت. شــما موافــق ایــن 

موضــوع هســتید؟

نــه. فکــر می کنــم »گاوخونــی« فیلــم غریبــی بــود و در تمــام ایــن 
ــیده  ــر رس ــه دی ــه اینک ــی ب ــد، ربط ــی مان ــب باق ــم غری ــال ها ه س
نــدارد. بــه نظرم تماشــاچی هایی که در جشــنواره فیلــم را دیدند، 
انتظــار دیــدن چنیــن فیلمــی را نداشــتند. فیلم البتــه علاقمندان 
پروپاقرصــی دارد کــه تماشــاچی های خاصــی هســتند. بعــدا 
ــد  ــه آن علاقمن ــد و ب ــان آم ــم خوشش ــده از فیل ــک ع ــه ی ــم ک ه
شــدند یــک گــروه خــاص و تماشــاچی های محــدودی بودنــد. 
»گاوخونــی« فیلــم کالــت محســوب می شــود. فیلم هــای کالــت 
فیلم هایــی هســتند کــه مــورد علاقــه گروهــی خــاص می باشــند 
کــه تعدادشــان کــم ولــی متعصــب هســتند و فکــر می کنــم 

»گاوخونــی« تنهــا فیلــم کالتــی اســت کــه مــن ســاختم. 
 نظــم در یــک رویــداد ســینمایی چقــدر مهــم اســت و این کــه از 
ابتــدا تمــام برنامه ریزی هــا انجــام شــده باشــد چقــدر در ارتقــای 

ســطح کیفــی ایــن رویــداد مهــم اســت؟
مــن فکــر نمی کنــم جشــنواره فجــر هیچ گاه تمــام و کمــال منظم 
شــود. و ایــن بــه نظــر مــن خــوب اســت. در جشــنواره های دیگــر 
هــم تاحــدودی بی نظمــی داریــم کــه بــه نظــر مــن جــذاب و جالــب 
ــا آخریــن لحظــه آدم نمی دانــد فیلــم بــه اکــران  اســت. این کــه ت

می رســد یــا نــه، هیجــان جشــنواره را بــالا می بــرد. 
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  شما در لابراتوار فیلم ساز یکی از سهام داران بودید؟ 
در  شــد.  تاســیس   1345 ســال  در  فیلــم  لابراتــور  ایــن  بلــه. 
ســال های اخیــر هــم کــه ســینمای دیجیتــال شــکل گرفــت، 
لابراتــوار فیلم ســاز علــت وجــودی اش از بیــن رفــت. بــه دلیــل 

این کــه دوره  نگاتیــو بــه پایــان رســید و ســینما اچ دی )ســینما 
و  اســتودیوها  بلکــه  مــا،  تنهــا  نــه  آمــد.  کار  روی  دیجیتــال( 
لابراتوارهــای دیگــر هــم کارشــان بــه پایــان رســید. مــن تــا ســال 

یشایایی برای تهیه فیلم »در مسیر تندباد« موفق به کسب سیمرغ بلورین شد و جایزه ویژه هیأت داوران را برای تهیه فیلم 
» اجاره نشین ها« دریافت کرد. 

هارون یشـایایی از تهیه کنندگانی اسـت که سـال ها حضور بسـیار تاثیرگذاری در سـینمای ایران داشـت. او که با کارگردانانی 
چـون ناصـر تقوایـی، داریـوش مهرجویـی و مسـعود جعفـری جوزانـی در مهم تریـن کارهـای کارنامه شـان همکاری داشـته، 
حتـی در سـال هایی کـه فیلم هـا بـا شـتاب و عجلـه بـه سـالن های نمایـش فیلـم جشـنواره می رسـیدند، از کار در دقیقـه 90 
جلوگیـری می کـرد و پایـه امـور را روی نظـم می گذاشـت. او از سـوی دیگـری هـم در جریان شـلوغی های در آسـتانه جشـنواره 
بـود و آن هـم سـهام داری او در »شـرکت فیلم سـاز« کـه از مهم تریـن لابراتوارهـای سـینمای ایـران در دهـه 60 و 70 و 80 بود. 
معمولا حال و هوای لابراتوارها در بهمن ماه و روزهای قبل از جشـنواره بسـیار پرشـور و حال بود. یشـایایی از منظر کسـی 
کـه در دو سـو در جریـان شـلوغی های جشـنواره قـرار داشـت، بـه وضعیت آماده سـازی فیلم هـا در سـال های دور و نظم این 

سـال های جشـنواره نگاهی می انـدازد.

هیچ وقت فیلم های من با عجله به 
جشنواره نرسیدند

گفت وگو با هارون یشایایی 

یاسمن طلوعی
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1395 در لابراتــوار مشــغول بــه کار بــودم کــه دیگــر در آن ســال 
فعالیتــش بــه پایــان رســید. 

 ســال های شــلوغی جشــنواره را در لابراتــوار فیلم ســاز بــه یــاد 
داریــد؟

معمــولا قبــل از 22 بهمــن، یعنــی 12 بهمــن جشــنواره آغــاز 
بــود. 24 ســاعته در  بــه شــکل شــبانه روزی  مــا  کار  می شــد. 
ــا فیلم هــا در جشــنواره حضــور داشــته  ــوار کار می کردیــم ت لابرات
باشــند. در بهمن مــاه همیشــه کارمــان فشــرده بــود و هــر ســال 
هــم بــا نزدیک شــدن بــه جشــنواره، ایــن فشــردگی تکرار می شــد. 
فیلم هایــی هــم کــه قصــد داشــتند در جشــنواره حضــور داشــته 
باشــند، در آخریــن دقایــق کارهایشــان را انجــام می دادنــد و 

ــود. ــول ب ــاق معم ــک اتف ــا ی ــاز در آن روزه ــلوغیِ فیلم س ش

در لابراتوار فیلمساز در آستانه جشنواره کار ما بــه شــکل 
شــبانه روزی بــود. 24 ســاعته در لابراتــوار کار می کردیــم تــا 

فیلم هــا در جشــنواره حضــور داشــته باشـند. فیلم هایـی 
کـه قصـد داشـتند در جشـنواره حضـور داشـته باشــند، در 

آخریــن دقایــق کارهای شــان را انجــام می دادنــد.

 فیلم هایــی کــه خودتان هم در جشــنواره داشــتید، در شــرایط 
عجلــه ای قــرار می گرفتند؟ 

بــا  را  کارهایمــان  یعنــی  نبــود.  این طــور  مــا  روال  اصــولا  نــه. 
آرامــش انجــام می دادیــم. مــن به عنــوان تهیه کننــده 

نمی گذاشــتم کــه کارهــای فیلــم بــه زمــان شــلوغیِ 
جشــنواره برســد.

کـــــــــــردن  کار  عجلــه ای  می گوینــد  این کــه   
ــنواره، حــس و حــال  در حــول و حــوش جشــــــــ

جشـــــــــــنواره را بیشــتر می کنــد، درســت 
اســت؟

بلــه. بعضی هــا شـــــــلوغیِ 
کارهایشــان را در فرصــتِ 

بــه  باقی مانــــــــده  کــم 
جشـــــــــــــنواره دوســت 
دارنــد. معمــولا دوســت 
ــرایط کار  ــد در آن ش دارن
کننــد. امــا بعضــــــــی از 
فیلم ســــــازان مطمئــن 
ــان  ــه فیلم ش ــتند ک نیس

ــد  ــنواره می رس ــه جشــــ ب
یــا نــه و گاهـــــــــــــــی هــم 

ــان در  ــه فیلم ش ــد ک نمی دانن
جشــــــــنواره پذیرفته می شــود 

ــه  ــردگی در کار ب ــن فش ــت، ای ــل، در نهای ــن دلی ــه همی ــه؛ ب ــا ن ی
وجودمی آیــد.

  چند سالی است که جشنواره منظم  برگزار می شود، آیا این 
نظم از نگاه شما توانسته به ارتقای جشنواره کمک کند؟

اصــولا نظــم کار درســتی اســت، امــا چنــد ســالی اســت کــه مــن 
بی خبــر از جزئیــات جشــنواره هســتم و فقــط به عنــوان تماشــاگر، 

ــم.  ــگاه می کن ــا را ن فیلم ه

 این کــه جــدول جشــنواره قبــل از شــروع بهمــن تنظیــم و 
ارزیابــی  چطــور  را  پیش فروش شــده  بلیت هــا  و  منتشرشــده 

؟ می کنیــد
می شـوند.  پیش فـروش  شـکل  ایـن  بـه  بلیت هـا  سـال  هـر 
درحقیقـت جشـنواره بـرای نسـل جـوان یـک مراسـم اسـت که به 
تماشـای فیلم هـا می نشـینند. شـاید فقـط جشـنواره فیلـم فجـر 
ایـن ویژگـی را دارد، اما جشـنواره های دیگر این طور نیسـتند 
امـا  ببیننـد،  را  فیلـم  یـک  نفـر  هـزار  مثـال 200  بـرای  کـه 
جشـنواره  فجـر مثل مراسـمی اسـت کـه جوانـان می آیند 
تـا هنرپیشـه ها و عوامـل سـینما را ببیننـد و برای شـان 
یـک سـرگرمی هـم بـه حسـاب می آید. ایـن موضـوع بد هم 

نیسـت، دوسـت دارنـد و بـه تماشـای فیلم هـا می آینـد. 

از  جشنواره  بلیت های  پیش فروش  تفاوت   
سال های دور تا این سال ها هم بسیار است. 

از صف های طولانی تا خرید اینترنتی.
طریق  از  مردم  گذشته  سال های  در  بله 
را  فیلم ها  و  می کردند  تهیه  بلیت  گیشه، 
می دیدند. اما بعد از این که بلیت فروشی 
بلیت  طریق  این  از  مردم  شد،  آنلاین 
همه  علی رغم  می کنند.  تهیه  را  فیلم ها 
حاشیه هایی که جشنواره دارد و معمولا 
مسائلی  چنین  با  هم  جشنواره ها  همه 
روبه رو می شوند؛ برای جشنواره  فیلم فجر 
آرزوی موفقیت دارم و امیدوارم که استمرار 

پیدا کند. 
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 بررسی اهمیت شکل برگزاری نشست های پرسش و پاسخ جشنواره فیلم فجر

نشست خبری نبض جشنواره است

یان حرفه ای این مجر

دغدغه برقراری تعادل در نشست ها را دارم
فضایی برای نقد مناسب در نمایش نوبرانه فیلم ها

نشست خبری بستر تعامل اهالی رسانه و سینماگران است
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هـر سـال برگـزاری نشسـت های نقـد و بررسـی فیلم هـای جشـنواره فیلـم فجـر، یکـی از بخشـهای پرطرفـدار و محبـوب ایـن رویـداد سـینمایی 
اسـت. نحوه برگزاری این نشسـت ها که در اصل متکی به مجری نشسـت اسـت، از موضوعاتی اسـت که بارها در رسـانه ها و اخبار مربوط به 

جشـنواره مـورد توجه قـرار می گیرد. 
چنـد سالیسـت کـه ایـن نشسـت ها بـا حضـور مجریانـی کـه گاه دسـتی هم در نقـد دارنـد برگزار می شـود. امسـال نیـز محمود گبرلـو، منصور 
ضابطیـان، فـرزاد حسـنی و محمدرضـا مقدسـیان مسـئولیت برگـزاری نشسـت های خبـری جشـنواره را برعهـده دارنـد. در پرونده هـای با این 

موضـوع ویژگی هـای نشسـت خبـری جشـنواره فجـر و جزئیـات مربـوط بـه آن را از قـول چهـار مجـری نشسـت ها بررسـی کرده ایم.

روایت چهار مجری از نشست های پرطرفدار جشنواره فجر 

شگردهای خاص برگزاری 
نشست های پرخبر
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نشست  خبری تعیین کننده سرنوشت  فیلم است
نشســت های خبــری تعییــن کننــده سرنوشــت یــک فیلم هســتند 
و بــه همیــن دلیــل می تــوان آنهــا را نبــض جشــنواره دانســت. 
ــا  ــخ و ی ــش و پاس ــه پرس ــت ها جلس ــن نشس ــر ای ــه ظاه ــاید ب ش
گفت و گــوی بیــن خبرنــگاران بــا عوامــل فیلــم باشــد، امــا آنچــه کــه 
در نشســت ها اتفــاق می افتــد از اهمیــت زیــادی برخــوردار اســت. 
یــک فیلمســاز بعــد از چندیــن مــاه تــلاش بــرای ســاخت یــک اثــر 
اولیــن نمایــش فیلمــی کــه خلــق کــرده را بــه خبرنــگاران اختصاص 
می دهــد، قشــری کــه تیزهــوش و بــا  درایــت هســتند و فیلم هــا را 
بــا دقــت می بیننــد و در ادامــه نیــز بــا انبوهــی از ســوال ها مواجــه 
قانع کننــده  پاســخی  فیلمســاز  از  می خواهنــد  و  می شــوند 

بگیرند. 
یان سازند نشست های خبری برای فیلم جر

در نشســت خبــری تعامــل و ارتبــاط صمیمانــه بیــن خبرنــگار 
ــا  ــگار ی ــا خبرن ــاز ب ــه فیلمس ــار مغرضان ــی رفت ــا حت ــاز و ی و فیلمس
برعکــس می توانــد سرنوشــت یــک فیلم را رقــم بزند. چراکــه اولین 
اخبــار فیلم هــا، خبرهایــی اســت کــه از نشســت های خبــری منتشــر 
می شــود. طبیعــی اســت عــلاوه بــر رضایــت اهالــی رســانه از یــک 
فیلــم، جــو حاکــم بر نشســت خبــری هــم در انتشــار اخبــار تاثیرگذار 
اســت.  اگــر یــک خبرنــگار در نشســت خبری پاســخ قانع کننــده ای از 
فیلمســاز نگیــرد تیتــر منفــی و جریــان جنجالــی در آینــده می تواند 

بــه ضــرر فیلــم تمــام شــود. 
یت می کند نه اجرا مجری جلسه را مدیر

برگزارکننــده  بــه  را  عنــوان مجــری  در نشســت های جشــنواره 
بــه عقیــده مــن مدیرجلســه  امــا عنــوان واقعــی  می دهنــد، 

اســت چــرا کــه کســی ایــن مســئولیت را برعهــده دارد بایــد ســابقه 
فیلمســاز را بدانــد، ســواد ســینمایی داشــته باشــد، درکــش از 
ــع  ــر موض ــا ه ــه ب ــگاری ک ــد خبرن ــد و بدان ــالا باش ــانه ب ــدرت رس ق
ــک  ــرنگونی ی ــا س ــث اوج ی ــش باع ــد کلام ــرف می زن ــی ح و نگرش
فیلــم می شــود و ایــن مســئله را مدیریــت می کنــد. گاهــی اوقــات 
خبرنــگاران در ســالن نمایــش احساســی منفــی بــه فیلمــی ابــراز 
می کننــد و بــه همیــن جهــت فیلمســاز فکــر می کنــد اگــر در 
ــگاران  ــوی خبرن ــه ای از س ــا هجم ــد ب ــرکت کن ــری ش ــت خب نشس
مواجــه می شــود، طبیعتــا در چنیــن شــرایطی مدیــر نشســت 
بایــد بــا او همراهــی کنــد تــا او تیمــش هــم بــا آرامــش در نشســت 
شــرکت کننــد. البتــه مدیــر نشســت اگــر تــرس و دلهــره فیلمســاز را 
درک می کنــد، بایــد عدالت خواهــی و دادخواهــی یــک خبرنــگار را 
هــم درک کنــد، او حــق دارد ســوالش را بپرســد و بــرای قانــع شــدن 
تــلاش کنــد.. در واقــع اصــل و هــدف در هــر یــک از ایــن جلســات 
ــا  ــگار ی ــه خبرن ــه اینک ــرد ن ــع بب ــران نف ــینمای ای ــه س ــت ک ــن اس ای

فیلمســاز. 
نشســت خبری با جلسه نقد متفاوت است

بــه عقیــده مــن نشســت خبــری بــا جلســه نقــد و بررســی متفــاوت 
اســت و در فضــای عجلــه ای و پرشــور جشــنواره اساســا جایــی 
اینکــه  بــرای تحلیــل و موشــکافی دقیــق نمی گــذارد. ضمــن 
متاســفانه نقــد تعریــف درســتی در جامعــه مــا نــدارد و بــاز هــم 
متاســفانه برخــی از منتقــدان بــا حرف هــا و نظــرات مخرب شــان 
در درون فیلمســازها حــس منفــی نســبت بــه هــر نقــدی ایجــاد 
کردنــد. در صورتیکــه منتقــد می توانــد بــا تحلیــل درســت و دقیــق 
خــودش چــراغ و راه روشــنی را بــه یــک فیلمســاز نشــان دهــد، یــک 
منتقــد ایــن قــدرت را دارد کــه درونیــات یــک اثــر را کشــف کنــد. 

نباشــند منفعــل  رســانه  نماینــدگان  و  خبرنــگاران 
نکتــه مهــم دیگــر در برگزاری نشســت ها عملکــرد خبرنگاران اســت 
کــه متاســفانه در ســال های اخیــر افــت کــرده اســت. برخــی از 
خبرنگاران در جلســات نشســت فعال نیســتند و سعی نمی کنند 

ســوالی را مطرحــی کننــد. 
در صورتیکــه در همــه جــای دنیــا حتــی نشســت های سیاســــــــی، 
ــد  ــور دارن ــانه ها حض ــه رس ــده هم ــی نماین ــی و فرهنگ اجتماعـــــ
و در ســـــــوال پرســیدن مشـــــــــــــــارکت می کننــد. اساســا حضــور 
محســــــوب  رســانه  آن  بــرای  ضعــف  رســــــــــــــانه ها  کمرنــگ 

می شــود و نــه قــدرت آنهــا. 

محمود گبرلو سابقه چند سال اجرا و یا به قول خودش مدیریت نشست های خبری جشنواره را دارد، او که معتقد است 
نشست خبری از اهمیت بسیار زیادی در جشنواره برخوردار است در ادامه از ویژگی هایی که باید نشست های خبری داشته 

باشند می گوید.

نشست خبری نبض جشنواره است
محمود گبرلو
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برگــزاری نشســت ها ســنتی همه گیر اســت
همـه  در  کـه  اسـت  سـنتی  فیلم هـا  خبـری  نشسـت  برگـزاری 
جشـنواره های جهـان وجـود دارد و عوامـل فیلم ها قبـل و یا بعد 
از نمایـش فیلـم در محفلـی دربـاره اثرشـان توضیـح می دهنـد. 
البتـه ایـن نشسـت ها در همـه جشـنواره های دنیـا بیشـتر جنبـه 
اطلاعاتـی دارد تـا جنبه نقد، بررسـی و تحلیل. اشـتباهی کـه ما در 
بعضـی از نشسـت ها می کنیـم ایـن اسـت کـه وقتـی فیلمـی تمام 
می شـود معمـولا از جنبـه تهاجمـی بـا آن برخورد می کنیـم، البته 
گاهـی اوقـات برعکـس ایـن قضیـه هـم اتفـاق می افتـد و برخـی 
از خبرنـگاران و اهالـی مطبوعـات بـا شـیفتگی تمـام بـا یـک فیلـم 

برخـورد می کننـد و بـه اصطـلاح از آن ور بـام می افتیـم. 
کرد آرام دیــد و نقد  فیلم هــا را بایــد در فضایــی 

فضــای  فیلــم  تماشــای  از  بعــد  بلافاصلــه  فضــای  نظــرم  بــه 
نقادانــه ای نیســت. فیلــم را زمانــی می شــود دقیقــا نقــد کــرد کــه 
آن را در آرامــش و جــدای از مســائل فرامتنــی جشــنواره ببینیــم. 
عوامــل در نشســت خبــری بیشــتر بایــد ماجــرای شــکل گیری 
ــد در  ــه بخواهن ــا اینک ــد ت ــح دهن ــم را توضی ــدن فیل ــاخته ش و س
مقابــل نقدهــای تنــد از فیلم شــان دفــاع کننــد، دفاعــی کــه گاهــی 
اوقــات احساســی هــم می شــود و راه بــه جایــی هــم نمی بــرد. 

کــه برعهده مجری اســت مســئولیتی 
اعتــدال  برقــراری  خبــری  نشســت های  در  مجــری  ســخت  کار 

فیلــم  عوامــل  و  رســانه  اهالــی  و  خبرنــگاران  حقــوق  بیــن 
اســت. همچنیــن مجــری بایــد اطلاعــات آنچــه کــه مربــوط بــه 
فیلم هاســت را از دل ایــن تقابل هــا بیــرون بکشــد. ســال گذشــته 
فضــای نشســت های خبــری جشــنواره تــا حــدی تعاملی تــر شــده 
بــود، امیــدوارم امســال هــم بتوانیــم در همــان فضــا و چــه بســا 
فضایــی تعاملی تــر و صمیمانه تــر نشســت ها را پیــش ببریــم و جــو 

ــیم.  ــته باش ــات داش ــن جلس ــی را در ای خوب
کند هیجانــات نبایــد به نشســت ها راه پیــدا 

مـن امیـدوارم در جشـنواره اهالـی جدی تـر رسـانه بـه نشسـت ها 
زیـادی در  از دوسـتان خیلـی جـوان مـا هیجـان  بیاینـد، بعضـی 
برخـورد بـا سـتاره هایی کـه بـالای سـن و پشـت تریبـون نشسـتند 
دارنـد و برخـی هـم نسـبت بـه آنهـا گارد دارنـد و جبهـه می گیرنـد، 
مـن هـم آن سـال ها را گذرانـدم ، سـال های جوانـی کـه هـر کسـی 
می خواهـد همـه جهـان را تغییـر دهـد. بـه همین دلیل احسـاس 
آنهـا را می فهمـم، امـا همیـن احسـاس گاهـی در سـوال هایی کـه 
پرسـیده می شـود یا موضع گیری ها نمایان می شـود که به نظرم 
درسـت نیسـت و جـای آنهـا نبایـد در فضـای نشسـت های خبـری  

باشد. 
یــن چالش من  ایجــاد تعــادل، مهمتر

مهمتریــن چالشــی کــه مــن ســال گذشــته داشــتم و احتمــالا 
یــک فضــای متعــادل  برقــراری  امســال هــم خواهــم داشــت 
محترمانــه و پــر از آرامــش بــرای گفت و گــو اســت، چراکــه بــه نظــرم 
در یــک فضــای تنــش زا هیــچ کــدام از یــک طرفیــن نمی تواننــد 
حرف هایشــان را بزننــد و مجــری نیــز فقــط بایــد میانجی گــری کنــد. 
زمانیکــه مــن در ایــن فضــا قــرار می گیــرم ســعی می کنــم ایــن 
تعــادل را بــه عنــوان یــک فــرد بی طــرف حفــظ کنــم و مراقب باشــم 
کــه کفــه هــر دو طــرف بــه یــک انــدازه ســنگینی کنــد. ســوال ها نیــز 
بایــد طــوری طراحــی شــود کــه در عیــن حــال کــه نظــر دوســتان 
روزنامه نــگار تامیــن شــود ولــی توهینــی بــه افــرادی کــه آنجــا 
حضــور دارنــد صــورت نگیرد و خــدای ناکرده فیلمســازان و عوامل 
فیلم هــا نیــز بــه خودشــان اجــازه ندهنــد کوچکتریــن توهینــی بــه 

همــکاران رســانه ای مــن کننــد.

منصور ضابطیان چهره ای آشنا و محبوب بین اهالی سینما و رسانه است، او سال گذشته اجرای چندین جلسه از نشست های 
خبری فیلم های جشنواره را برعهده داشت و امسال نیز او را در همین کسوت در جشنواره سی و هشتم خواهیم دید. 

ضابطیان درباره استانداردهایی که نشست ها باید داشته باشند به نکاتی اشاره کرده که در ادامه می خوانید. 

دغدغه برقراری تعادل در
 نشست ها را دارم

منصور ضابطیان: 



شنواره فیلم فجر
شتمین ج

بولتن مجازی سی و ه

جرنامهپرونده
ف

شماره پنجم، جمعه 4 بهمن 2498

وح جشــنواره یک شــیوه اجرایــی خاص در خدمت ر
ــت.  ــاق اس ــه روح آن اتف ــته ب ــه ای وابس ــر برنام ــی ه ــیوه اجرای ش
اتفاقــی مثــل نشســت های جشــنواره فیلــم فجــر کــه تــوام بــا 
پرســش گری و بخشــی از آن رفــع کنجــکاوی و یــادآوری نکاتــی 
دربــاره خــود فیلــم اســت کــه توســط خــود خبرنــگاران صــورت 
می گیــرد، ایجــاد یــک تعامــل بیــن گــروه ســازنده و اصحــاب رســانه 
ــم، آن هــم در  را می طلبــد. ایــن تعامــل بایــد در اولیــن اکــران فیل
جشــنواره فیلــم فجــر کــه نوبرانــه اســت رخ دهــد و همــه چیــز باید 
در ایــن مســیر هدایت شــود. مدیریت کــردن این جریان و رســیدن 
بــه تعامــل و هــدف طراحــی شــده، کاری اســت کــه مســئول 

ــر روی آن متمرکــز شــود. ــد ب برگــزاری نشســت بای

فرصت هــا بــرای نوآوری در اجرا
نــوآوری در ایــن جلســات بیشــتر در ایــن خلاصــه می شــود کــه 
بتوانیــم آنچــه خواســته جلســات پرســش و پاســخ اســت را جامــه 
عمــل بپوشــانیم و ایــن قــرارداد را بــا خودمــان ثبــت کنیــم کــه باید 
حــق مطلــب ادا شــود. فکــر می کنــم اگــر ایــن مــوارد رعایت شــوند 
کفایــت می کنــد و نــوآوری در همــان لحظــات اتفــاق می افتــد. 
درســت تر ایــن اســت کــه بدانیــم هــدف از حضــور در ایــن جلســه 
و برگــزاری نشســت چــه چیــزی اســت و بــرای رســیدن بــه آن در 
مســیر مدنظــر پیــش برویــم. واقعیــت ایــن اســت که بــا یــک اجرای 
متمرکــز و دقیــق اســت کــه می تــوان بــه نــوآوری و خلاقیــت رســید 
و اگــر هــدف از اجــرا اصــلا نــوآوری باشــد، از اصــل مطلــب دور 
ــود  ــرای خ ــه ب ــی از آنچ ــا آگاه ــری ب ــد مج ــن بای ــویم. بنابرای می ش
تعریــف کــرده و بــا در نظــر گرفتــن موقعیتــی کــه در آن قــرار گرفتــه 

اســت، خلاقیــت خــود را بــه کار بگیــرد.

وی ســن گفت وگوی مفید ر یــک 
مــن خــودم خــارج از جمــع دوســتان ســینمایی نیســتم و در ایــن 
ســینما کار می کنــم و شــخصا نیــز در همــان دایــره قــرار می گیــرم، 
در زمینــه خبــر نیــز کار مــن شــاخه ای از همیــن حــوزه اســت. 

بنابرایــن وقتــی در ایــن جمــع قــرار می گیــرم بــا توجــه بــه اینکــه بــه 
روحیــات همدیگــر آشــنا هســتیم می دانیــم هر کــدام چــه اهدافی 
را دنبــال می کنیــم و مــن تــا چــه انــدازه می توانــم آنجــا کمــک کنــم 
کــه چــه گــروه فیلمســاز و چــه گــروه پرسشــگر بتواننــد بــه نتیجــه 
مطلــوب خودشــان برســند. بــا اتــکا بــه همیــن آگاهــی اســت کــه 

می تــوان زمینــه یــک گفت وگــوی مفیــد را فراهــم کــرد.

بســتری مناســب برای نقد
حاضرانــی  و  منتقــدان  خبرنــگار،  دوســتان  اســت  ایــن  مهــم 
کــه ســوالی در مــورد فیلــم دارنــد بتواننــد در فضایــی مناســب 
نقدشــان را بیــان کننــد و جلســات نیــز بــه فیلمســازها کمــک کنــد 
و آنهــا نیــز بتواننــد ارتبــاط خوبــی بــا منتقــدان و خبرنگارهــا در 
اولیــن رونمایــی فیلمشــان برقــرار کننــد، مــن ســعی می کنــم ایــن 
رونــد ســهولت پیــدا کنــد و لینــک ارتباطــی ســینماگران و رســانه ها 

ــم. باش

در  نیز  او همچینن در جشنواره فیلم فجر  را دارد.  برنامه های مختلف  و  تلویزیون  اجرا در  فرزاد حسنی سال ها تجربه 
نشست های خبری حضور داشته و جلسات مختلف فیلم ها با حضور او برگزار شده است. او با اتکا به تجربیاتی که دارد بر این 
باور است که می توان نشست های خبری را به فرصتی مناسب برای تعامل میان سینماگران و خبرنگاران و منتقدان تبدیل 

کرد تا بعد از اولین نمایش فیلم ها امکانی برای گفت وگوی ثمربخش درباره آن فراهم شود.

فضایی برای نقد مناسب در نمایش 
نوبرانه فیلم ها

فرزاد حسنی:
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هدف از جلسات نشست باید مشخص باشد
مـن در ادوار گذشـته جشـنواره نیـز تجربـه برگـزاری جلسـه های 
پرسـش و پاسـخ یـا همـان نشسـت های خبـری را داشـته ام کـه به 
غ از اینکـه شـکل برگـزاری  شـکل های مختلـف برگـزار می شـد. فـار
جلسـات نشسـت خبـری، یکـی از دغدغه هـای اصلـی هـر کسـی 
کـه ایـن جلسـات را اجـرا می کنـد و مشـخصا خـود مـن، این اسـت 
کـه هـدف از برگـزاری چنیـن جلسـاتی را ارزیابـی کنیم. ما جلسـه ای 
داریم که بعد از نمایش فیلم برگزار می شـود و فیلمسـاز، بازیگر و 
همه دست اندرکاران تولید فیلم خودشان را در معرض پرسش 
و پاسـخ اهالـی رسـانه، روزنامه نـگاران و منتقدین قـرار می دهند. 
نکتـه مهـم در ایـن میـان ایـن اسـت کـه همـه کسـانی کـه در ایـن 
جلسـه حاضرند از حقوقی برخوردار هسـتند و مهم ترین مسـئله 
بـرای کسـی کـه جلسـه را اداره می کنـد این اسـت که بتوانـد تا حد 

ممکـن تعـادل را بیـن طرفین برقـرار کند. 
بایـد بیـن طرفیـن تعادل برقرار باشـد

تعـادل در جلسـاتی از ایـن دسـت تعریفـی مشـخص دارد. همـه 
کسـانی کـه در ایـن نشسـت خبـری حاضـر شـدند، افـراد حرفـه ای 

هسـتند و بـا فرض اینکه همگی رفتار حرفـه ای دارد حق دارند هر 
آن چیـزی کـه مایلنـد را از دسـت اندرکاران تولیـد فیلم بپرسـند و یا 
هـر اتفاقـی کـه در جلسـه اتفـاق می افتـد را ثبـت و ضبـط کننـد. از 
طـرف دیگـر عوامـل فیلـم هم بایـد با این احسـاس کـه در فضایی 
آرام و بـدون موضع گیـری و تنـش قـرار دارند پاسـخگوی سـوالات 
اهالـی رسـانه باشـند. آنهـا همچنیـن بایـد فرصـت کافـی داشـته 
باشـند تـا بتواننـد بـه دربـاره نکاتـی کـه هدف شـان در فیلـم بـوده 
صحبـت کننـد و بـه سـوالات درباره آنها پاسـخ دهند. کسـی که به 
عنوان مجری جلسـه را اداره می کند باید تلاش کند حقوق همه 

ایـن افـراد به شـکل مسـاوی رعایت شـود.
شان جلسه و مباحث آن باید رعایت شود

مجری یا مدیر نشست علاوه بر رعایت تعادل و تساوی باید تلاش 
کند تا تفاوتی بین رسانه یا افراد با جایگاه یا سنین و دیدگاه های 
مختلف قائل نشود، البته با رعایت این خط قرمز که همه رفتارها و 
سکنات در حوزه منش حرفه ای رسانه ای قرار بگیرد. مدیر نشست 
باید تلاش کند علاوه بر حفظ جایگاه همه افراد در جلسه، از شان 
و سطح مباحثی که در نشست مطرح می شود نیز مراقبت کنند. 
روشن است که هر جلسه ای برای خودش قوانین و ضوابطی 
شیوه  اگر  نیز  فجر  فیلم  جشنواره  خبری  نشست های  در  دارد، 
طرح سوال ها از سوی خبرنگاران مشخص باشد مجری وظیفه 

پاسداری از آن شیوه نامه را دارد. 
مهم  اصل  سینماگــــــــــــــــران،  و  رسانه  اهالــــــــی  همراهی 

ݢ ها ݢ ݢ ݢ نشست ݢ
اولین ویژگی که باعث تمایز سینمای رسانه با سایر سالن هایی که 
فیلم های جشنواره را نمایش می دهند می شود، این است که 
بستری برای تعامل محترمانه و سازنده اهالی رسانه و سینماگران 
فراهم شود. نشست های پرسش و پاسخ یکی از نمودهای اصلی 
بروز چنین ویژگی  است. به همین دلیل مهم است که این جلسات به 
شکل کاملا حرفه ای برگزار شود و این مهم مستلزم همراهی اهالی 
رسانه و اهالی سینما و مجری جلسه است. نتیجه این جلسات در 
نهایت منتهی به رشد رسانه ها به شکل حرفه ای و تخصصی و هم 
رشد سینمای مان می شود، سینمایی که اگر نقد مثبت و بدون 

غرض ورزی را با آن درمیان بگذاریم پذیرای هر نظری است. 

محمدرضا مقدسیان از روزنامه نگاران و منتقدان باسابقه است که در عرصه اجرا نیز حضوری فعال دارد، او که چندی پیش 
اجرای مراسم قرعه کشی فیلم های جشنواره را برعهده داشت به عنوان یکی از مجری های نشست های خبری جشنواره سی و 
هشتم نیز با این رویداد همراه است. مقدسیان به نکاتی درباره اجرای نشست های خبری اشاره کرده که در ادامه می خوانید. 

نشست  خبری بستر تعامل اهالی 
رسانه و سینماگران است

محمدرضا مقدسیان: 
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شور و حال روزهای پرکار جشنواره و بازدید رئیس سازمان از ستاد
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شور و حال روزهای پرکار جشنواره و بازدید رئیس سازمان از ستاد
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 پیش فروش بلیت های جشنواره
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 پیش فروش بلیت های جشنواره
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